
Ο υπουργός Εθνικής Οικ,ονορίας
Η ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΗ πολιτική της 

Κυβερνήσεως, και η τωρινή 
και η μελλοντική, είναι το 
αντικείμενο της αποκλειστικής 
συνεντεύξεως που έδωσε ο 
υπουργός Εθνικής Οικονομίας κ. 
Κώστας Σημίτης προς τον 
συνεργάτη μας κ. Μιχ. 
Πααταγιαννάχη.

Ο κατ’ εξοχήν αρμόδιος για την 
οικονομική πολιτική εξηγεί τα 
σχέδια και τις προθέσεις της 
Κυβερνήσεως, τόσο για την 
εισοδηματική πολιτική, όσον και 
για τον πληθωρισμό και τη 
διολίσθηση της δραχμής. Επίσης 
αναφέρεται στα προβλήματα 
εφαρμογής της πολιτικής της 
λιτότητας -  προβλήματα που 
οφείλονται και σε «εσωτερικούς» 
παράγοντες.

Το κείμενο της συνεντεύξεως έχει 
ως εξής:

Η πολιτική της «σταθεροποίη
σης» συναντά πολιτικές δυσκολίες. 
Υπάρχει έλλειψη κατανόησης ή 
υπάρχουν κοινωνικές αντιθέσεις 
που προκαλούν τις δυσκολίες αυτές; 
«Υπάρχουν και τα δύο. Υπάρχουν 
νοοτροπίες που δύσκολα μπορούν 
να προσαρμοσθούν σε εξελίξεις 
όπως και αντιθέσεις συμφερόντων.

Πολλοί φαντάζονται την οικονο
μική πορεία ως μία πορεία κατά την 
οποία κάθε μέρα, μήνας ή χρόνος, 
φέρνει μια ορατή βελτίωση στην 
προσωπική οικονομική κατάσταση 
και καλύτερες προοπτικές για το 
μέλλον. Η πορεία προς τα εμπρός 
δεν είναι όμως αυτονόητη γιατί 
εξαρτάται από σειρά από προϋπο
θέσεις ανεξάρτητες πολλές φορές 
από το άτομο. Η αύξηση των τιμών 
του πετρελαίου για παράδειγμα 
μπορεί να επηρεάσει το βιοτικό 
επίπεδο όλων μας όπως και η μείωση 
των τιμών του βωξίτη ή νικελίου 
μπορεί να έχει ιδιαίτερα αρνητικές 
επιπτώσεις σε εργαζόμενους σε ορι
σμένο κλάδο ή επιχείρηση. Το δυ
στύχημα του Τσερνομπίλ επηρέασε 
το εισόδημα των αγροτών. Αν οι 
αρνητικές επιπτώσεις είναι περιορι
σμένες μπορούν τα συστήματα 
προστασίας που έχει διαμορφώσει η 
πολιτεία να περιορίσουν τις συνέ
πειες. Πολλές φορές όμως αυτό δεν 
είναι δυνατό και τότε χρειάζεται 
προσαρμογή».

-  Μα αυτό δεν είναι καινούργιο...
«Πράγματι, προσαρμογή χρειάστη
κε η οικονομία μας ήδη στις πετρε
λαϊκές κρίσεις. Προσαρμογή που 
δεν έγινε. Το αποτέλεσμα ήταν ένας 
διψήφιος ρυθμός πληθωρισμού από 
το 1974 και μετά. Προσαρμογή 
χρειάστηκε η οικονομία μας σας 
τεχνολογικές εξελίξεις, στη φθίνου- 
σα αποδοτικότητα και ανταγωνιστι
κότητα επιχειρήσεων και κλάδων 
που για πολλά χρόνια αποτελούσαν 
πρωτοπορία της βιομηχανίας μας. 
Προσαρμογή που δεν έγινε. Το απο
τέλεσμα ήταν οι προβληματικές επι
χειρήσεις, η πτώση της βιομηχανι
κής παραγωγής, η αποβιομηχάνιση.

Μπορεί το άτομο ή μια χώρα να 
αναβάλει την προσαρμογή, μπορεί 
να την αρχίσει με καθυστέρηση. Οι 
επιπτώσεις που θα προκόψουν 
εξαρτώνται από τα κεφάλαια, τις 
δυνατότητες που διαθέτει. Οι πιο 
πλούσιοι δεν υφίστανται τις αρνητι-. 
κές επιπτώσεις στην ίδια έκταση με 
τους πιο φτωχούς. Στην Ελλάδα η 
κρίση εμφανίσθηκε πιο έντονα απ’ 
ό,τι στη Γαλλία γιατί διαφέρουν οι 
οικονομίες τους σε δυναμικότητα. 
Στην Ελλάδα 9α χρειασθεί μεγαλύ
τερη προσπάθεια απ’ ό,τι στη Γαλ
λία».

-  Δηλαδή, αργήσαμε να...
«Καθυστερήσαμε. Καθυστερήσαμε 
υπερβολικά. Η καθυστέρηση οφεί
λεται στο ότι οι κοινωνικές ομάδες 
δεν θέλησαν να επωμισθούν το βά
ρος της προσαρμογής ή προσπάθη
σαν να το επιρρίψουν σε άλλους. 
Και ακόμη σήμερα δεν υπάρχει

συναίνεση γύρω από την αναγκαιό
τητα και τον τρόπο της σταθερο
ποίησης παρόλο που άλλη πειστική 

, λύση δεν προβλήθηκε».

-  Προφανώς υπαινίοσεσθε τις 
πρόσφατες διεκδικήσεις για το επί
δομα στους χαμηλόμισθους...
«Το εφάπαξ επίδομα στους εργαζό
μενους, για το οποίο τόσες πολλές 
συζητήσεις έγιναν τις τελευταίες 
μέρες, θα μπορούσε να είχε δοθεί αν 
δεν δημιουργούσαν μερικές επιχει
ρήσεις και οργανισμοί τόσο τερά-

Η συναλλαγματική 
πολιτική θα έχει σκοπό τη 

διατήρηση της 
ανταγωνιστικότητας και 
αυτό απαιτεί διολίσθηση 

της δραχμής για να 
αντισταθμιστεί η 

ταχύτερη αύξηση του 
εργατικού κόστους 

στην Ελλάδα, 
σε σύγκριση με 

τις ανταγωνίστριες 
χώρες. Λόγω της 

επιβράδυνσης του 
. πληθωρισμού είναι 

λογικό ότι και η 
διολίσθηση 

θα είναι χαμηλότερη 
σε σύγκριση 
με το 1986

στια ελλείμματα. Εκατοντάδες χι
λιάδες εργαζόμενοι πληρώνουν σή
μερα την ασυνειόησία ή τον εγωισμό 
ορισμένων επιχειρηματιών και συν
τεχνιών».

-  Ωστόσο έχει προβληθεί η άποψη 
ότι η κρίση μπορεί να ξεπερασθεί με 
ενίσχυση της ζήτησης, όχι μόνο 
αυτής που προέρχεται από την κα
τανάλωση αλλά και αυτής που δη- 
μιονργείται από αυξημένες επενδύ
σεις. Σχηματικά δηλαδή με μια, 
όπως συνήθως λέγεται, «αναπτυ
ξιακή πολιτική».
«Νομίζω, κάτω από τις σημερινές 
συνθήκες, δύσκολα θα μπορούσε να 
υποστηρίξει κανείς πως η ανοδική 
πορεία της οικονομίας θα έπρεπε να 
σιηριχθεί σε επέκταση της ενεργού 
εσωτερικής ζήτησης με δημοσιονο
μικά μέσα, όταν μάλιστα αντιμετω
πίζουμε ακόμη τεράστια δημοσιονο
μικά ελλείμματα, όταν το έλλειμμα 
του εξωτερικού ισοζυγίου απαιτεί 
βελτίωση της ανταγωνιστικότητας 
και συγκράτηση της δαπάνης της 
οικονομίας στα επίπεδα της εγχώ
ριας παραγωγής. Σε μία μικρή ανοι
χτή οικονομία όπως η ελληνική, η 
ανεπάρκεια ζήτησης μπορεί και 
πρέπει να αντιμετωπισθεί κατά με
γάλο μέρος με μέτρα πολιτικής που 
αποβλέπουν στο να μετακινήσουν 
πόρους από την εγχώρια κατανάλω
ση στις παραγωγικές επενδύσεις και 
τις εξαγωγές. Αυτό απαιτεί βέβαια, 
βελτίωση της αποδοτικότητας των 
επενδύσεων και της ανταγωνιστικό
τητας των ελληνικών προϊόντων. 
Αυτό ακριβώς προσπαθεί να επιτύ
χει η οικονομική στρατηγική που 
ακολουθούμε από το φθινόπωρο 
του 1985.

Μια σειρά από μικρές χώρες της 
ΕΟΚ όπως το Βέλγιο, η Δανία, η 
Ιρλανδία, η Πορτογαλία και φυσικά 
η Ελλάδα, προκειμένου να αποφύ
γουν την ύφεση, ακολούθησαν, μετά 
την πρώτη πετρελαϊκή κρίση, τον 
6ρόμο της ατήβιξης της εγχώ«ιας 
ζήτησης με επεκτατική δημοσιονο-

Ψάκελος
κ. Σημίτης μτίά προς «Το Βήμα» _

«Αριστερή πολιτική 
ανάπτυξης» έχει, σε 

κάθε περίπτωση, 
προϋπόθεση τη 

σταθεροποίηση. Γιατί 
ανάπτυξη σε 

υψηλούς ρυθμούς 
πληθωρισμού και 

υψηλά ελλείμματα 
στις εξωτερικές 
συναλλαγές δεν 

γίνεται
μική πολιτική και με μέτρα αύξησης 
της ιδιωτικής κατανάλωσης. Τα μέ
τρα αυτά οδήγησαν στην αύξηση 
των εσωτερικών και εξωτερικών 
ελλειμμάτων και στη διατήρηση 
υψηλών ρυθμών πληθωρισμού. Οι 
χώρες (και εμείς σήμερα) υποχρεώ
θηκαν να καταβάλουν για την πολι
τική αυτή ιδιαίτερα βαρύ τίμημα. 
Κάτω από to  βάρος των ελλειμμά
των και την πίεση του πληθωρισμού, 
υποχρεώθηκαν να μειώσουν την 
εσωτερική ζήτηση, και φυσικά και 
την ιδιωτική κατανάλωση. Ακόμα 
και μια μεγάλη χώρα σαν τη Γαλλια, 
αφού έλαβε μέτρα για την τόνωση 
της καταναλωτικής ζήτησης το 1981
- 82 που της επέτρεψαν να αυξήσει 
τον ρυθμό ανόδου της οικονοιάας 
από 0,5% το 1981 σε 1,8% το 1982. 
αναγκάσθηκε να λάβει περιοριστικά 
μέτρα που έριξαν τον ρυθμό της 
ανάπτυξης».

-  Και στην Ελλάδα;
«Στην Ελλάδα, αντί να ακολουθηθεί 
μια πολιτική μείωσης του πληθωρι
σμού και διόρθωσης των ανισορρο
πιών που δημιουργήθηκαν στην οι
κονομία ώστε να αρχίσει ένας «δη
μιουργικός κύκλος» ενίσχυσης των 
επενδύσεων και της ανάπτυξης, δη
μιουργίας νέων ευκαιριών απασχό
λησης και βελτίωσης του εξωτερικού 
ισοζυγίου, υιοθετήθηκε μια «συμπε
ριφορά φυγής» από την πραγματι
κότητα. Δόθηκε προτεραιότητα 
στην κατανάλωση αντί στην επένδυ
ση.

Συνολικά, από το 1973 έως-το 
1985, η συμμετοχή της κατανάλωσης 
(ιδιωτικής και δημόσιας) στο ΑΕΠ 
αυξήθηκε κατά 10 ποσοστιαίες μο
νάδες ενώ οι επενδύσεις μειώθηκαν 
κατά 10 ποσοστιαίες μονάδες περί
που. Αυτό απεικονίζει καλύτερα 
από οτιδήποτε άλλο την επιλογή που 
έγινε να θυσιασθούν οι μεσοπρόθε
σμες απαιτήσεις της σταθεροποίη
σης και της ανάπτυξης για το πα
ρόν».

•  Ναι, αλλά στο «δίδυμο» σταθερο
ποίηση - ανάπτυξη, το πρώτο σκέ
λος φαίνεται να σας απασχολεί 
περισσότερο ή, τουλάχιστον, αυτό 
σας προσάπτουν...
«θα ήθελα πρώτα να πω ότι χωρίς 
καμιά αμφιβολία, με κατά κεφαλήν 
εισόδημα πιο κάτω από το μισό του 
αντίστοιχου επιπέδου της Ευρωπαϊ
κής Οικονομικής Κοινότητας, ο ευ
ρύτερος στόχος της οικονομικής 
στρατηγικής μας παραμένει η δη
μιουργία μιας ισχυρής και αναπτυσ
σόμενης οικονομίας.

Μόνο έτσι θα μπορέσου μ* να 
ικανοποιήσουμε τις προσδοκίες του 
λαού μας για βελτίωση του βιοτικού 
του επιπέδου, για υψηλότερα ί '

Χάρη στην 
προσπάθεια που θα 

έχει γίνει τα δύο 
χρόνια, θα έχουμε 

κερδίσει πολύ 
μεγαλύτερη 

ελευθερία κινήσεων 
και θα μπορούμε να 

κάνουμε προς 
ορισμένες

κατευθύνσεις κάποια 
σημαντικά βήματα

, για περισσότερη και 
ρριστικά ανώτερη κοινωνική περί- 
(αλψτ) και υγεία.
1 Είναι νομίζω αναμφισβήτητο ότι 
I χώρα χρειάζεται μία νέα οικονομι- 
ΐρΚρατηγική αύξησης της παρα- 
ί^ η ς  και της παραγωγικότητας με 
διαρθρωτικές αλλαγές, για να τεθεί 
re κίνηση η διαδικασία αυτοσυντη- 
χτύμενης οικονομικής ανάπτυξης.

Οι ,απόψεις όμως διαφέρουν σχε- 
τκά με το πώς θα μπορούσε να γίνει 

ν Ο π ω ς  ανέφερα πιο πάνω, τα 
ελλείμματα στο ισοζύγιο 

drv. τα μεγάλα δημοσιονομι- 
είμματα και ο υψηλός ρυθμός 

σμού αποτελούν σοβαρούς 
►τικούς παράγοντες στην 

ίυξη της οικονομίας και περιο- 
|ουν τα περιθώρια χειρισμών στην 
►νομική μας πολίτική. Για το 
|> αυτό η αντιμετώπιση των εξω- 
μών και εσωτερικών ανισορρο- 

χιών και η μείωση του πληθωρισμού 
MWV προτεραιότητα στην οικονο- 
ίακή μας πολιτική. Είναι νομίζω 
ρϋίολα κατανοητό γιατί η σταθερο
ποίηση της οικονομίας είναι ava

il προϋπόθεση για αυτοδύναμη 
αθερή ανάπτυξη. Όμως οι 

πίες που αντιμετωπίζει η 
ι  είναι πολύ σοβαρές και 

αυτό η σταθεροποίηση δεν είναι 
ΙΕ απλή ούτε εύκολη υπόθεση και 
ι* γίνεται βέβαια από τη μία μέρα 

στην άλλη. Παρ’ άλα αυτά έχει 
αρχίσει μία αξιόλογη προσπάθεια 
για διορθωτικές αλλαγές.

Στη διάρκεια του 1986 έγινε σημα
ντική προσπάθεια για να προωθη
θούν διαρθρωτικές αλλαγές, να εκ- 
©ΰγχρΟνισθεί ο παραγωγικός μηχα
νισμός ,και να υποβοηθηθεί η ανα
πτυξιακή διαδικασία, θ α  αναφέρω 
ενδεικτικά ορισμένα παραδείγματα.

Το τέλος του 1985 το θέμα των 
προβληματικών επιχειρήσεων 
έμοιαζε άλυτο. Σήμερα έχει ήδη 
καθορισθεί ποιες από τις επιχειρή
σεις που είχαν υπαχθεί στον ΟΛΕ 
θα συνεχίσουν να λειτουργούν, 
ποιες θα τεθούν υπό εκκαθάριση, 
έχει προχωρήσει τόσο η μετοχοποίη
ση των οφειλών των βιωσίμων όσο 
και η διαδικασία εκκαθάρισης όσων 
θα κλείσουν Στο τέλος του 1985 τα

προβλήματα των δημοσίων επιχει
ρήσεων ήταν αδιαφανή. Σήμερα 
υπάρχει εποπτεία και έλεγχος των 
βασικών οικονομικών μεγεθών των 
Δημοσίων Επιχειρήσεων και Οργα
νισμών, έχουν εντοπισθεί τα προ
βλήματα και διαγράφει η διαδικα
σία εξυγίανσης των κυριοτέρων ορ
γανισμών και επιχειρήσεων που δη
μιουργόν το 95% των δανειακών 
αναγκών του τομέα. Στο τέλος του 
1985 υπήρχαν σειρά αντικινήτρων 
στην επιχειρηματική δραστηριότη
τα. Υπάρχουν και σήμερα πολλά, 
μερικά όμως έχουν αρθεί όπως οι 
δεσμεύσεις στην κίνηση κεφαλαίων 
για άμεσες επενδύσεις ή πρόκειται 
άμεσα να αρθούν όπως η δυσμενέ
στερη φορολόγηση των επ αν επεν
δυόμενων έναντι των διανεμομένων 
κερδών. Στο τέλος του 1985 υπήρχε 
ασάφεια για μελλοντική πιστωτική 
πολιτική. Σήμερα είναι έτοιμη η 
έκθεση για την αναμόρφωση του 
τραπεζικού συστήματος. Στο τέλος 
του 1985 τα Μεσογειακά Ολοκληρω
μένα Προγράμματα ήσαν σχέδια 
υπό υπεξεργασία με εξαίρεση το 
ΜΟΠ Κρήτης. Σήμερα έχει υποβλη
θεί το Πρόγραμμα Πληροφορικής 
και Προγράμματα που καλύπτουν 
ολόκληρη την Ελλάδα. Η διαδικα
σία έγκρισής τους από την Κοινότη
τα έχει προχωρήσει σημαντικά. Τέ
λος του 1985 νέοι αναπτυξιακοί 
θεσμοί όπως η χρηματοδοτική μί
σθωση (leasing) και η χρονομεριστι- 
κή μίσθωση (time-sharing) αποτε
λούσαν σχέδια. Σήμερα έχουν κα
θιερωθεί με νόμους. Ό λα  αυτά ή και 
αυτά είναι στοιχεία πολιτικής για 
την ανάπτυξη».

-  Ναι, αλλά δεν είναι αναγκαστικά 
μία πολιτική ανάπτυξης...
«Η ανάπτυξη είναι ένας βολικός 
όρος για όσους θέλουν να χρησιμο
ποιήσουν εντυπωσιακές εκφράσεις 
χωρίς να δεσμευτούν ως προς το 
περιεχόμενο της πολιτικής τους. Η 
ανάπτυξη έχει όμως συγκεκριμένη 
κατεύθυνση και περιεχόμενο. Ό σοι 
ισχυρίζονται ότι δεν προσπαθούμε 
γι’ αυτήν καλό ήταν να υποδείξουν 
τι θα έπρεπε να γίνει ή επί πλέον 
εκείνου που γίνεται».

-  Και α  πολιτικό «χρώμα» έχουν η

κατεύθυνση και το περιεχόμενο της 
πολιτικής που προωθείτε εσείς; 
Αριστερό; Δεξιό;
«“Αριστερή πολιτική ανάπτυξης” 
έχει, σε κάθε περίπτωση, προϋπόθε
ση τη σταθεροποίηση. Γιατί ανά
πτυξη σε υψηλούς ρυθμούς πληθω
ρισμού και υψηλά ελλείμματα στις 
εξωτερικές συναλλαγές δεν γίνεται.
Η σταθεροποίηση βέβαια δεν πρέπει 
να οδηγεί απλώς στην αποκατάστα
ση της λειτουργίας των οικονομικών 
και κοινωνικών μηχανισμών που 
οδήγησαν τη χώρα στην κρίση. 
Εμείς πιστεύουμε ότι με τη συνολική 
πολιτική μας δημιουργούμε βαθμια
ία τις προϋποθέσεις για να ξεπερά- 
σουμε τη σπατάλη πόρων, την έξαρ
ση των συντεχνιακών απαιτήσεων 
και την ξέφρενη εκμετάλλευση οικο
νομικής εξουσίας».

-  Ας μείνουμε πάντως στις εκτιμή
σεις σας ως προς τη «σταθεροποίη
ση» μετά από 14 μήνες εφαρμογής 
της. Πού θα έφτανε ο πληθωρισμός 
αν δεν είχαμε «παγώσει* τις τιμές; 
«Το πάγωμα των τιμών είχε σκοπό 
την προστασία του καταναλωτή από 
κερδοσκοπικές αυξήσεις τιμών και 
με τον τρόπο αυτό συντείνει στην 
ομαλή εκτέλεση του σταθεροποιητι
κού προγράμματος, περιορίζοντας 
τις διαταράξεις που συνοδεύουν την 
εφαρμογή του ΦΠΑ. Τους δύο τε
λευταίους μήνες προ του παγώματος 
των τιμών, οι αυξήσεις δεν δικαιο
λογούνταν ούτε από την εξέλιξη των 
τιμών των εισαγομένων, ούτε από 
την εξέλιξη του κόστους της εργα
σίας. Αιτία τους ήταν η προσπάθεια 
να αντισταθμιστούν εικαζόμενες ζη
μίες λόγω της εισαγωγής του ΦΠΑ ή 
να πραγματοποιηθούν πρόσθετα 
κέρδη. Το επιχείρημα ότι αν δεν 
γινόταν το πάγωμα των τιμών τότε η 
μεταβολή του δείχτη τιμών κατανα
λωτή (Δ.Τ.Κ.) το 1986 θα ήταν πολύ 
μεγαλύτερη, δεν είναι σωστό.

Μέχρι και τον Αύγουστο η εξέλιξη 
των τιμών ήταν ιδιαίτερα ικανο
ποιητική και τα εποχικά διορθωμέ
να στοιχεία έδειχναν μία ετήσια 
μεταβολή του Δ.Τ.Κ. χαμηλότερη 
και από το στόχο του 16%. Σας 
υπενθυμίζω επίσης ότι οι αυξήσεις· 
τιμών στις επιχειρήσεις του δημότ.

r f

σιου τομέα, ot οποίες το 1985 έλαβαν y 
χώρα προς το τέλος του χρόνου, το ®
1986 έγιναν όλες τον Αύγουστο. '· 
Δηλαδή υπήρχε μία αυξητική επί- '  
δράση νωρίτερα από άλλα χρόνια. - 
Παρ'όλα αυτά ο πληθωρισμός έπε- " 
σε. Κατά συνέπεια δεν υπάρχει 1 
τίποτε τεχνητό στο ότι ο πληθωρι
σμός κατέβηκε κοντά στο στόχο που 9 
είχε τεθεί».

-  Η «σταθεροποίηση» έτσι κι αλ
λιώς φαίνεται αναπόφευκτη και για 1 
το 1987 και μάλλον θα συναντήσει 1 
ανάλογες με το 1986 δυσκολίες- θ α  1 
χρειαστούν νέα μέτρα ή «αυστηρό
τερη» εφαρμογή των γνησίων μέ- ' 
τρων; Π.χ. τι θα γίνει με τους » 
περιορισμούς των πιστώσεων;
«Οι στόχοι του προγράμματος γνα το '
1987 θα επιτευχθούν με τα μέτρα j
οικονομικής πολιτικής που έχουν 
ανακοινωθεί. Συγκεκριμένα η νομι
σματική και πιστωτική πολιτική θα 
είναι συνεπής προς τους στόχους για 
τον πληθωρισμό (αρχή/τέλος έτους 
10%) και το ισοζύγιο πληρωμών 
(έλλειμμα 1.250 εκ. δολάρια>για να 
μην υπονομεύονται οι στόχοι αυτοί * 
από υπερβάλλουσα ζήτηση που τρο
φοδοτείται από τραπεζικές πιστώ
σεις. Η πιστωτική επέκταση δεν θα 
πρέπει να υπερβεί ποσοστό 11% 
περίπου». - -

-  ... ή με τη «διολίσθηση» της 
δραχμής;
«Η συναλλαγματική πολιτική θα 
έχει σκοπό τη διατήρηση της αντα
γωνιστικότητας και αυτό απαιτεί 
διολίσθηση της δραχμής για να αντι
σταθμιστεί η ταχύτερη αύξηση του 
εργατικού κόστους στην Ελλάδα, σε 
σύγκριση με τις ανταγωνίστριες χώ
ρες.' Λόγω της επιβράδυνσης του 
πληθωρισμού είναι λογικό άτι και η 
διολίσθηση 9α είναι χαμηλότερη σε 
σύγκριση με το 1986».

ανταγωνιστικότητα στη διεθνή αγο
ρά θα συνεχιστεί στο αυτό πλαίσιο 
που εφαρμόστηκε και κατά το 
1986»

-  Η εισοδηματική πολιτική πώς 9α 
εξελιχθεί;
«Η εισοδηματική πολιτική που κα
λύπτει σχεδόν το σύνολο του κό
στους της παραγωγής και εξασκεί 
δεσπόζουσα επιρροή τόσο στις τιμές 
ατην εσωτερική αγορά όσο και στην
ι *

-  θ α  ταραταθεί το «πάγωμα» των 
τιμών μετά τις 31/1/87;
«Το πάγωμα των τιμών που επεβλή- 
θη για να αντιμετωπιστεί η κερδο
σκοπία στην αγορά ισχύει μέχρι 
31.1.87. Δεν είναι σωστό να συγκρα
τήσουμε τον πληθωρισμό με τεχνητά 
μέσα και να μεταθέσουμε χρονικά 
την αντιμετώπιση των προβλημά
των».

-  Και θα «πιάσετε» έτσι τους στό
χους σας;
«Το κρίσιμο κριτήριο της ορθής 
μακροοικονομικής διαχείρισης δεν 
είναι το ότι δεν υπάρχουν αποκλί
σεις από την τροχιά που οδηγεί 
στους καθορισμένους στόχους αλλά 
το ότι οι αποκλίσεις αντιμετωπίζο
νται με αποφασιστικές ενέργειες, 
χωρίς καθυστερήσεις».

-  θ α  χρειαστούν στο μέλλον τέτοιες 
«αποφασιστικές» και νέες ενέργειες 
ή Χαρτμβάοης;
«Δεν πιστεύω ότι θα χρειαστούν 
πρόσθετα μέτρα, εάν εφαρμόσουμε 
με συνέπεια και συστηματικότητα 
την πολιτική που έχουμε αποφασί
σει. Οι δυσκολίες προκύπτουν συ
νήθως γιατί η καθορισμένη πολιτι
κή δεν εφαρμόζεται τιστά».

-  Ας to  γτηκεύσουμε αυτό to πρό
βλημα. Η πολιτική της «σταθερο
ποίησης* δεν είναι απλώς μια οικο
νομική πολιτική. Υπάρχει γενικότε
ρα ένα ζήτημα «κλίματος», θεωρεί
ται άτι υπάρχει ένα τέτοιο κλίμα 
«σταθεροποίησης», για να μην πω 
«λιτότητας», στην ελληνική οικονο
μία και κοινωνία;

«Νομίζω ότι όχι, δεν υπάρχει 
αυτό. Οι 'Ελληνες δεν έχουν αποδε
χθεί την αναγκαιότητα της σταθε
ροποίησης. Οι ‘Ελληνες ξέρουν άτι 
η χώρα έχει οικονομικό πρόβλημα, 
ξέρουν ότι το οικονομικό αυτό πρό
βλημα οφείλεται ot διαρθρωτικές 
αδυναμίες της οικονομίας, ξέρουν

ότι η ανταγωνιστικότητα της ελληνι
κής οικονομίας είναι χαμηλή και ότι 
ως εκ τούτου τα πράγματα δεν 
μπορεί να είναι εύκολα. Αλλά δύ
σκολα κάνουν το επόμενο βήμα να 
αποδεχθούν τις συνέπειες αυτής της 
κατάστασης και να προσαρμόσουν 
τη συμπεριφορά τους προς αυτό».

-  Αυτό ως προς τους έλληνες πολί
τες. Ως προς τη συμπεριφορά, τώ
ρα, του κράτους, των δημόσιων 
οργανισμών, των υπηρεσιών κλπ., 
νομίζετε πράγματι άτι υπάρχει ένα 
είδος σύγκλισης τρος τον στόχο, 
εννοώ τη συμπεριφορά του καθε- 
νός;
«Νομίζω ότι σε πολλές υπηρεσίες, 
οργανισμούς υπάρχει προσπάθεια 
να περιορισθούν οι δαπάνες και να 
εφαρμοσθεί η σταθεροποιητική πο
λιτική, αλλά και άλλοι πολλοί βλέ
πουν, θα έλεγα αρκετά κοντόφθαλ
μα, το βραχυπρόθεσμο κόστος, το 
οποίο πρέπει να πληρώσουν, τις 
βραχυπρόθεσμες δυσκολίες και αρ- 
νούνται ή δεν δέχονται ή δεν προ
γραμματίζουν έτσι ώστε να συμβά
λουν στους στόχους της κυβερνητι
κής πολιτικής. Υπάρχει σε ορισμένο 
βαθμό μια, θα έλεγα, διάθεση μη 
συμμετοχής σ’ αυτή την προσπά
θεια και αυτό βέβαια δεν συμβάλλει 
στην επίτευξη του στόχου*.

-  Μετά το 1987 ακόμα και αν οι 
στόχοι πετύχουν (10% πληθωρι
σμός κλπ.) έτσι κι αλλιώς δεν είναι 
εξαιρετικά ικανοποιητική η κατά
σταση εάν συνεχίσει να πέφτει ο 
πληθωρισμός στην υπόλοιπη Ευρώ
πη. Επομένως, θα μπορούμε να 
έχουμε ένα είδος σταθεροποιητικής 
πολιτικής, μπορούμε να τούμε στα
θεροποίησης άλλου τύπον, και μετά 
το 1987;
«Οπως έχω δηλώσει επανειλημμένα, 
στο τέλος του 1987 δεν πρόκειται να 
έχουν λυθεί όλα τα προβλήματα μας. 
Το 88 θα σννεχίσουν να υπάρχουν 
τα προβλήματα, θα πρέπει, τότε να 
είμαστε προσεχτικοί, πρέπει να χα
ράξουμε την πολιτική μας με τέτοιο 
τρόπο ώστε να μη χάσουμε αυτό που 
κερδίσαμε τα δύο χρόνια. Αλλά 
χάρη στην προσπάθεια που θα έχει 
γίνει τα δύο χρόνια, €

-  Δεν πρόκειται πάντως μόνο για 
πρόβλημα φοροδιαφυγής...
«Η παραοικονομία τρέφεται επίσης 
από τη χωρίς έλεγχο πιστωτική επέ
κταση. Οι πιστώσεις που περισσεύ
ουν διοχετεύονται συνήθως σε δρα
στηριότητες που δεν ελέγχονται φο
ρολογικά. Ο περιορισμός και έλεγ
χος της πιστωτικής επέκτασης που 
εφαρμόσθηκε το 1986 και θα εφαρ
μοσθεί το 1987 θα συμβάλει στον 
περιορισμό της παραοικονομίας.

Τέλος, το Σταθεροποιητικό Πρό-

κερδίσει πολύ μεγαλύτερη ελευθε
ρία κινήσεων και θα μπορούμε να 
κάνουμε προς ορισμένες κατευθύν
σεις κάποια σημαντικά βήματα ώστε 
να διευκολυνθούν και οι εργαζόμε
νοι και να επιταχυνθεί η αναπτυξια
κή διαδικασία».

-  Πώς εκτιμάτε το φαινόμενο της 
«παραοικονομίας»; Αν το θεωρείτε 
σημαντικό, πώς νομίζετε ότι πρέπει 
να το χειριστείτε στο άμεσο μέλλον;
«Δενυπάρχει αμφιβολία ότι η ύπαρ
ξη της «παραοικονομίας» αποτελεί 
φαινόμενο σημαντικό και ανεπιθύ
μητο., Αφ’ ενός μεν δημιουργεί προ
βλήματα στον μηχανισμό της αγοράς 
και αφ' ετέρου εμποδίζει την κυβέρ
νηση στην άσκηση της οικονομικής 
πολιτικής της. Για παράδειγμα, η 
φοροδιαφυγή .του αποτελεί κύρια 
κινητήρια δύναμη της παραοικονο
μίας, από τη μια δεν επιτρέπει την 
είσπραξη αρκετών εσόδων για την 
ικανοποιητική λειτουργία του δημό
σιου τομέα και από την άλλη δη
μιουργεί κοινωνικές αδικίες οδηγώ
ντας σε αναδιανομή του εισοδήμα
τος από τους ειλικρινείς φορολο
γούμενους στους φοροφυγάδες. Πά
ντως, ο έλεγχος και η εξάλειψη της 
παραοικονομίας δεν μπορεί να γίνει 
αυτόματα ή μέσα σε λίγα χρόνια. Η 
κυβέρνηση, ήδη από το 1981 και 
μετά, έχει δείξει μια ιδιαίτερη ευαι
σθησία στην καταπολέμηση της φο
ροδιαφυγής. Η εφαρμογή του 
Φ Π. A. σε συνδυασμό με τις ταμεια
κές μηχανές θα φέρει επίσης θετικά 
αποτελέσματα στη μείωση της φορο
διαφυγής. Ο Φ Π Α. μειώνει τη 
φοροδιαφυγή γιατί ο αγοραστής 
προϊόντος δικαιούται να αφαιρέσει 
από τους φόρους που οφείλει το 
ποσό του φόρου που κατέβαλε στον 
πωλητή. Γι’ αυτό και έχει συμφέρον 
να ζητήσει από τον πωλητή να 
εκ δώσει τιμολόγιο γράφοντας το 
ποσό του φόρου που αντιστοιχεί 
στις πωλήσεις του. Είναι χφραχτη- 
ριστικό ότι το πρώτο δεκαπενθήμε
ρο του Ιανουάριου, το υπ. Οικονο
μικών χορήγησε 102.000 περίπου 
νέους, αριθμούς φορολογικού μη
τρώου, δήλωσαν δηλαδή 102.000 
επιχειρήσεις δραστηριότητες, οι 
οποίες δεν είχαν ανακοινωθεί προη
γούμενα στην Εφορία.

Επιπλέον, η θέσπιση τεκμηρίων, η 
έκπτωση ορισμένων κατηγοριών δα
πανών από το φορολογητέο εισόδη
μα βάσει απόδειξης και η καθιέρω
ση του συστήματος αντικειμενικού 
προσδιορισμού της αξίας των ακι
νήτων, είναι μέτρα που νομίζω ότι 
έχουν συμβάλει και θα συμβάλουν 
ακόμη περισσότερό στην καταπολέ
μηση της φοροδιαφυγής και του 
περιορισμού της παραοικονομίας».
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γραμμα που εφαρμόζεται, πέραν 
των μακροοικονομικών μέσων που 
χρησιμοποιεί, έχει ένα σημαντικό 
κομμάτι που φέρει τον γενικό τίτλο 
«εξυγίανση» των κρατικών επιδοτή
σεων των Δημοσίων Επιχειρήσεων, 
του τύπου και του περιεχομένου της 
εξαγωγικής μας προσπάθειας κ.ο.κ. 
Νομίζω πως η σταθερή και επίμονη 
εφαρμογή των εξυγιαντικών μας 
μέτρων θα είναι η απαρχή ενός 
σοβαρού περιορισμού και του φαι
νομένου της παραοικονομίας. Δεν 
πρέπει, πάντως, να νομίζουμε ότι η 
παραοικονομία μπορεί να περιορι- 
σθεί μόνο με την οικονομική πολιτι
κή. Η παιδεία μας, οι σχέσεις μας με 
τους άλλους πολίτες, οι αντιλήψεις 
μας για τη μορφή και το περιεχόμενο 
της κοινωνίας μας, οι κοινωνικές 
και οικονομικές μας διεκδικήσεις 
παίζουν κι αυτές σημαντικό ρόλο».

-  Τώρα για να έρθουμε στα πιο 
επίκαιρα θέματα: κατατέθηκαν κά
ποιες τροπολογίες στη Βουλή, σχε
τικά με τον δημόσιο τομέα, ακού
στηκαν κριτικές ότι τρόκειται για 
παράδοση τμημάτων του δημόσιου 
τομέα στις ιδιωτικές επιχειρήσεις 
κλπ., ενώ εσείς βεβαιώνετε πως 
στόχος τους είναι μια αυξημένη 
αυτονομία στον δημόσιο τομέα. 
Ποια είναι η ουσία της τροπολο
γ ώ
«Ο δημόσιος τομέας συμπεριλαμβά
νει μία γκάμα οργανισμών, επιχει
ρήσεων και υπηρεσιών οι οποίες 
είναι πολύ διαφορετικές ως προς τη 
λειτουργία και τον χαρακτήρα τους.

Ο δημόσιος τομέας συμπεριλαμβά
νει και τα υπουργεία αλλά και 
εμπορικές και βιομηχανικές επιχει
ρήσεις όπου συμμετέχουν και ιδιώ
τες. Δεν μπορεί οι κανόνες οι οποίοι 
διέπουν τη δραστηριότητα όλων αυ
τών των οργανισμών να είναι ίδιοι.

Χρειάζεται λοιπόν κάποια ευελιξία.

Επιτρέπει την άρση περιορισμών, οι 
οποίοι ισχύουν για το σύνολο του 
δημόσιου τομέα, ως προς τα νομικά 
πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου. Δηλα
δή η τροπολογία δεν δίνει το δι
καίωμα ούτε της ιδιωτικοποίησης 
ούτε αποβλέπει στη γενική κατάργη
ση κανόνων που ισχύουν για τον 
δημόσιο τομέα. Δίνει μονάχα το 
δικαίωμα ορισμένοι περιορισμοί, 
και αυτοί είναι λίγοι και καθορισμέ
νοι, να μην ισχύσουν για ορισμένες 
επιχειρήσεις και κυρίως τις εμπορι
κές και βιομηχανικές, για να τους 
δώσει μεγαλύτερη ευελιξία να αντι
μετωπίσουν τα ποοολήματα του 
ανταγωνισμού τα οποία συναντούν 
και να έχουν κερδοφόρες δραστη
ριότητες».

-  Αυτή η αυτονομία υπάρχει μέσα 
στα σχέδιά σας να διευρυνθεί και 
στις δημόσιες επιχειρήσεις τύπου 
Ολυμπιακή κλπ.
«Η Ολυμπιακή είναι μεν νομικό 
πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου όπως 
και η ΔΕΗ, ο ΟΤΕ κλπ. Αλλά η 
τροπολογία δεν θίγει το καθεστώς 
που ισχύει για όλες τις επιχειρήσεις.
Η τροπολογία αφορά τις εμπορικές 
και βιομηχανικές επιχειρήσεις, 
ιδίως τις θυγατρικές των τραπεζών.

Έχω αναφέρει ως παράδειγμα τη 
βιομηχανία λιπασμάτων, που υπάρ
χει στη Νέα Καρβάλη και την εται
ρεία Καμπά. Αυτές οι επιχειρήσεις 
δεν μπορούν να συναγωνιστούν άλ
λες επιχειρήσεις, εφόσον διέπονται 
από τους ίδιους κανόνες που διέπε- 
ται για παράδειγμα ένα υπουργείο ή 
η ΔΕΗ ή ο ΟΤΕ».

-  Κι όμως έχουν κι αυτοί σι οργανι
σμοί πρόβλημα αυτονομίας και ευε
λιξίας...
«Βεβαίως υπάρχει κι εκεί πρόβλημα 
αλλά λόγω του μεγέθους, λόγω της 
σημασίας τους, λόγω του χαρακτή
ρα τους ως επιχειρήσεων κοινής 
ωφέλειας χρειάζεται κάποια άλλη 
ρύθμιση απ’ ό,τι χρειάζεται για τις 
καθαρά επιχειρηματικές μονάδες 
που προανέφερα».

-  Κι αυτή η κατηγορία που ορισμέ
νοι σας αποδίδουν ότι «άναψε φω
τιές ο Σημίτης» και ότι «οι συντε
χνίες ξεσηκώνονται»; Υπάρχει βά
ση σ’ αυτό; Υπάρχει συνδικαλιστική 
αντίδραση έντονη;
«Μέχρι στιγμής δεν έχω διαπιστώσει 
έντονη συνδικαλιστική αντίδραση 
στη ρύθμιση που προβλέπει η τρο
πολογία. Πιστεύω πάντως ότι όποια 
αντίδραση σ’ αυτό το σημείο θα ήταν 
τελείως αδικαιολόγητη, θ α  ήταν 
αντίδραση η οποία δεν θα είχε ως 
αιτία τις ρυθμίσεις αυτές καθεαυτές 
αλλά πολιτική σκοπιμότητα και επι
δίωξη αντιπαράθεσης με την κυβέρ
νηση».

-  Είναι αξιοσημείωτο πάντως άη, 
όλο το τελευταίο δεκαήμερο, σημα
ντικό μέρος του Τύπου, όλων των 
τάσεων, ήταν μάλλον «εχθρικό» 
προς την επιμονή στην πολιτική 
σας. Και κάποιες λιγότερο «εχθρι
κές» φωνές ανήκαν επίσης σε όλες 
τις τάσεις.
«Η πολιτική της σταθεροποίησης 
δεν είναι ευχάριστη. Είναι φυσικό 
να υπάρχουν αντιδράσεις και οι 
αντιδράσεις αυτές εξωτερικεύονται 
μέσα από τα δημοσιεύματα του 
Τύπου. Μέσα στο κλίμα αυτό των 
αντιδράσεων η αντιπολίτευση, από 
όποια κατεύθυνση και αν προέρχε
ται, προσπαθεί να κερδίσει τα πε
ρισσότερα δυνατά οφέλη. Εκμεταλ
λεύεται τη δυσαρέσκεια, εκμεταλ
λεύεται ας αβεβαιότητες. Η κριτική 
και η αντιπαράθεση ήταν αναμενό
μενη. Χρέος μας είναι να εξηγήσου
με και να πείθουμε. Και κυρίως 
αυτό που είναι φανερό άτι στην 
πολιτική που ακολουθούμε δεν προ- * 
χάθηκε και δεν υπάρχει άλλη 
εναλλακτική λύση». -r
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